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شما از معدود هنرمندانی بوده اید که درکنار فعالیت های 
عملی، همــواره به نگارش کتاب های نظری و آموزشــی 
درموســیقی هم پرداخته اید، درحالی کــه امروز اغلب 
هنرمندان شناخته شده و شاخص تمایلی به انجام چنین 
کاری ندارند و دلیل عدم  علاقه  خود نسبت به این حیطه 
را هزینه بر بودن پروســه چاپ و عدم حمایت ازاین حوزه 
عنوان می کنند، با این حال خود شما کمبود آثار تئوری در 
موســیقی ایرانی در حال حاضر را تا چه اندازه یک آسیب 

جدی می دانید؟
من همیشه براین باور بوده ام که آنچه در موسیقی، به  خصوص 
موسیقی ایرانی نیازش بیشتر احساس می شود آموزش در رشته های 
گوناگون؛ چه در زمینه عملی و تئوریــک و چه در حوزه نوازندگی 
اســت. بی گمان نوازنده در کنار آموختن فن نوازندگی، اگر بتواند 
تئوری و دانش موســیقی را هم بیاموزد به  مراتــب زودتر در این 
عرصه به پیشرفت و سرانجام می رسد. البته درسال های اخیر، تورم 
لجام گسیخته و بسیار شگفت انگیزی که شاید در صد سال اخیر 
بی سابقه بوده، بر روی هزینه های چاپ و نشر کتاب هم تاثیر گذاشته 
است. چه  بسا مهم ترین دلیل کاهش تولید کتاب های آموزشی در 
حوزه موسیقی هم در همین نکته باشد. با این حال طی این سال ها 
کوشیده ام که نه  تنها دفترهای جدیدی چاپ کنم، بلکه به هنگام 
تجدید چاپ دفترهای پیشین، ویرایش تازه ای ارائه دهم که برطرف 
کننده ایرادات احتمالی چاپ های قبل باشد. امیدوارم این کتاب ها 
توانسته باشند موجب پیشرفت هنرجویان و علاقه مندان فراگیری 

تار و سه تار شوند. 

متعاقب این ســوال، کتاب های نظری موسیقی ایرانی، 
به ویژه در دو ساز تار و ســه تار که درسالهای گذشته به 
چاپ رسیده اند، در حال  حاضر چقدر ضرورت دارد تا مورد 

بازنگری قرار بگیرند؟
با وجود آن  که احترام زیادی برای مولفان کتاب های موســیقی 

درسال های گذشته قائل بوده و هســتم، اما معتقدم برخی ازاین 
کتاب ها مانند کتاب 1و2 هنرســتان به قلم استاد روح الله خالقی؛ 
از نگاه علمی، آموزشــی و نوازندگی جای کار داشته و دارد و حتی 
می توانسته خیلی زودتر ازاین ها مورد بازنگری قرار بگیرد. در این 
سال ها، هنرمندانی چون زنده یاد جلال ذوالفنون، حسین علیزاده 
و خود من این خلاء را در زمینه آثار تئوری موسیقی ایرانی احساس 
کردیم و به نگارش کتاب های آموزشی پرداختیم. من هم به شیوه 
خود تلاش کردم در این زمینه قدم هایی بردارم، چنان که اشــاره 
کردم، برخی از این کتاب هایی که توسط هنرمندان پیشین به چاپ 
رسیده  نیازمند بازنگری جدی بوده اند. به عنوان مثال، کتاب 1 و2 
هنرستان دارای ایرادات جدی اســت که می شود ساعت ها درباره 
این ایرادات سخن گفت و به نقد و بررســی این کتاب ها پرداخت. 

خوشــبختانه امروز اســتقبالی که هنرآموزان، هنرجویان و 
مشتاقان موسیقی ایرانی نسبت به کتاب های هنرمندانی 

که برشمردم و کتاب های خود من نشان داده اند، 
باعث شده اســت تا هرکدام ازاین کتاب ها 

به چاپ های متعدد برســند. چنان که 
دفترهای اول و دوم »بیایید تار و سه تار 
بنوازیم« به قلم مــن تا امروز بیش از 
40 بار از سوی ناشــران مختلف به 

چاپ رسیده اســت. این مسئله نشان 
می دهد که هنرجویان نسل امروز هم 
به ضرورت نگارش چنین آثاری پی 
برده اند و از همه مهم تر، تفاوت بین 
این آثار و نوشته های آموزشی پیشین 

را دریافته اند و با فراگیری متدهای 
بــه  روز در کتــاب هنرمندان 
معاصر سعی می کنند در مسیر 
آموزش موسیقی، نگاهی رو به 

جلو داشته باشند. 

گفت وگوی صبا با کیوان ساکت، نوازنده پیشکسوت تار وسه تار

موسیقی یک پدیده اجتماعی است
کیوان ساکت یکی از هنرمندان شناخته شده موسیقی معاصر است. او که از نوازندگان پیشکسوت 
سازهای تار و سه تار به شمارمی رود، در سال 1375 گروه »وزیری« را تاسیس و به همراه این گروه کنسرت 
های متعددی را در داخل و خارج از کشور برگزار کرده است. این هنرمند هم چنین تا امروز، آلبوم های 
مختلفی را منتشر کرده و درکنار فعالیت های اجرایی، مجموعه مجلداتی از کتاب  های آموزشی و تئوری را هم تدوین 

کرده است. با این هنرمند درباره جایگاه موسیقی اصیل ایرانی در شرایط کنونی به گفت وگو نشسته ایم.

گفت و گو
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